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Kukorica: Brüsszel arra kényszerül, hogy újra átvizsgálja az intervenció 
eltörléséről szóló javaslatát. 
 
 Január 29.-én az EU mezőgazdasági miniszterei Brüsszelben kifejezésre 
juttatták őszinte fenntartásukat az Európai Bizottság azon javaslatával szemben, 
amely a kukorica-intervenció mechanizmusának megszüntetését célozza meg. A 
tagállamok többsége támogatta Magyarországot – amelyet e terv a 
legfájdalmasabban érint – úgy gondolva, hogy ezt „a rendszert megszüntetés 
nélkül is meg lehet javítani” – mutatott rá Dominique Bussereau, francia 
mezőgazdasági miniszter. Hasonlóan Olaszországhoz és Spanyolországhoz, több 
delegáció kérte az intervenció fokozatos megszüntetését mostantól 2008.-ig és 
nem úgy, ahogy azt Mariann Fischer Boel mezőgazdasági főbiztos elképzeli. Ő, 
aki amellett van, hogy véget vessen a kukorica intervenciójának, „tudomásul 
vette” a Mezőgazdasági Tanács alkalmával hangoztatott félelmeket. Az 
elkövetkező néhány héten belül Neki valószínű egy „kiegyensúlyozott 
megoldást” kell bemutatnia a tagállamok szakértőinek. 
 
Forrás: Agrafil, 2007. január 30. (Cs. B.) 
 
 
 
Zöldség-Gyümölcs Közöspiaci Szervezet: az európai Bizottság bemutatja 
javaslatát Párizsban  
 

A Bizottság január 24.-én mutatta be Párizsban a Zöldség és Gyümölcs 
Közöspiaci Szervezetének módosított javaslatát. Lars Hoelgaard, a Bizottság 
mezőgazdasági piacok gazdasági kérdéseivel, és a Zöldség és Gyümölcs 
Közöspiaci Szervezet kérdéseivel megbízott főigazgató-helyettes kifejtette azt, 
hogy a módosított javaslat miben haladt előre. Az EU operatív programokhoz 
nyújtott pénzügyi támogatása (beruházási és piacra-jutási támogatás) 
valószínűleg 50%-ról 60 %-ra megy fel. A feldolgozott zöldségeket, 
gyümölcsöket be fogják építeni az egyedi kifizetési rendszerbe, de szabad-kezet 
fognak kapni az EU tagok arra, hogy az egyedi kifizetési jogosultsági támogatást 
(a DPU-t) az friss-zöldség-gyümölcs ágazatban is kifizethessék. Az egyedi 
kifizetési jogosultsági támogatásokat a feldolgozott zöldség-gyümölcs rovatba 
fogják felvenni, azaz az EU-ban 853,3 millió eurót, míg a friss zöldség és 
gyümölcs részére a beruházási és piacra-jutási támogatásokat (634 millió eurót) 
az operatív programok keretében fogják mindig kifizetni. 
 
Forrás: Agrafil, 2007-01-25. (DT) 
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Zöldség és Gyümölcs: a Brüsszeli terv „nem érett”(FNSA) és „hiányzik 
belőle az ambíció”(Minisztérium részéről) 
 

A Bizottság által január 24-én bemutatott a Zöldség és Gyümölcs 
Közöspiaci Szervezetének reform-tervezete az FNSA, a zöldség és gyümölcs-
egyesületek, valamint a Fiatal Gazdák számára „nem volt érett”, és „hiányos” is 
volt. Lars Hoelgaard, a Mezőgazdasági Bizottság főigazgató-helyettesének 
beszéde után, - amelyben azt fejtette ki, hogy a támogatások karcsúsításának 
teljesnek kellene lenniük, - a francia mezőgazdasági szakmai szervezetek úgy 
vélik, hogy „az nem elfogadható, hogy tervbe veszik a támogatások 
csökkentését” a feldolgozott zöldség és gyümölcs termékpályák esetében, és 
nem irányoznak elő olyan válság-kezelő eszközöket, amelyek kizárólag a 
termelő szervezetek számára vannak fenntartva. Ezek a rendelkezések „a 
termelők között újabb eltorzulásokhoz, és bizonyos termékek termelésének 
felhagyásához vezethetnek”. A Mezőgazdasági Minisztérium véleménye szerint 
„hiányzik az ambíció” a tervből, mert a válság-kezeléshez szükséges 
pénzeszközök rendezéséhez szükséges finanszírozási módok, „nem olyan 
természetűek, hogy megfeleljenek a válságok méreteinek és különbözőségének”. 
 
Forrás: Agrafil, 2007-01-25. (DT) 
 
Sertés: „az új osztályozási táblázat büntetéssel sújtja a túlsúlyos hízók 
előállítóit” ismerte el az FNP 
 

„Az új sertés-osztályozási táblázat (a szerkesztőség megjegyzése:”56 
TMP,” ami 2006. december 18.-án lépett hatályba) büntetéssel sújtja a túlsúlyos 
hízott sertések előállítóit”- jegyezte meg január 24.-én Jean Michel Serres, az 
Országos Sertés-tartók Szövetségének (FNP) elnöke. „A minőségi eljárásokra 
kötelezett sertéstartók, mint pl. az IGB Bayonne, a leginkább érintettek” 
jelentette ki az elnök, elismerve azt, hogy „az új táblázat,- melyet a standard 
sertések esetében az Uniporc Ouesttel megtárgyaltak - egyáltalán nem veszi 
figyelembe a többi francia régiót.” 

„Az új táblázat csak még inkább megmutatta azokat az ágazati 
problémákat, hogy nem sikerül egy erős egységbe szerveződni a vágóhidakkal, 
és a Marketing-stratégia üzletvitelével (GMS-sel) szemben”. „A régióknak 
képesnek kell lenniük, hogy újra tárgyaljanak a táblázatról. Nem normális, hogy 
az IGP rendszer nem fizeti ki a termelőket.”- tette hozzá. A nyugat francia 
zónában, Jeff Treabol, az FNP alelnöke, arról beszél, hogy „a magas takarmány-
árak miatt nehéz konjunktúra van, de a termelő számára jobban megéri az, ha 
korrekt marad.”- annak ellenére, hogy az árutőzsdei árak több mint 8 héttel érték 
el az 1euro/kg –os plafont. 

 
Forrás: Agrafil, 2007-01-25. (DT) 
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A Haszon- és Részes-bérlők Országos Szekciójának 59. Kongresszusa: 
az igazi vállalkozási szabadságért 
 

Közel 200 kongresszusi résztvevő találkozott a Gazdálkodók 
Érdekképviseletei Országos Szövetsége (FNSEA) Haszon-bérlők és Részes-
bérlők Országos Szekciójának (SNFM) 59. kongresszusán, amelynek 
témája a földbérlők vállalkozási szabadsága volt. Egy évvel az orientációs 
törvény megszavazása, és a mezőgazdasági földtulajdon, valamint a családi 
kereteken kívül átruházható bérlemény első elismerése után, az SNFM 
megosztotta velünk jövőbeli elképzeléseit. 
 
 A 2007. január 17.-18.-ára összehívott Kongresszuson az SNFM követelte 
a 2005. január 5.-i mezőgazdasági orientációs törvény (LOA) alkalmazását, 
főleg az átruházható bérleményről és a földtulajdonról. Ám a haszonbérlők 
képviselői nem akartak megelégedni ezzel az első közelítéssel. A 
Mezőgazdasági Minisztérium képviselője,  François Roche-Bruyn, válaszában 
arról biztosított, hogy a LOA által létrehozott új tervezetek feltehetően ügyelnek 
arra, hogy rendszeresen kövessék a törvények alkalmazását úgy, hogy „ezután 
majd azokat olyan mértékben fejlesszék és egészítsék ki, amennyire az 
szükséges.”  
 
 Ami földbérlet státuszát megváltoztató 2006. július 13.-i 
kormányrendeletet illeti, Bertrand Saget, az SNFM elnöke, újfent követelte 
„azoknak a rendelkezéseknek a visszavonását, melyek e státusz egyensúlyát 
teszik tönkre.” Egyébként a szekció különlegesen aktívnak mutatkozott a 
bérbeadók visszavételi feltételeinek mérséklésében, vagy a 25 éves bérletet 
aláíró földbérlők helyzetének elbizonytalanításában. „Lelepleztek minden olyan 
előterjesztett - a földbérleti státusszal, és struktúra-politikával kapcsolatos - 
módosítást, amit kormányrendelettel akarnak megoldani.” 
 
 A földbérlet státuszának az üzemi formákban elfoglalt „domináns” helyét 
több ízben hangsúlyozták.  Arra is emlékeztettek, hogy a földbirtokosok a 
mezőgazdaságilag hasznosított terület több mint 70 %-át  (nem saját kezelésben 
művelik meg, hanem) mással műveltetik. Bertrand Saget rosszalja, hogy „a 
reformok legnagyobb része nem számol ezzel a francia sajátossággal.” 
 
Választások 2008.-ban 

 
Egyébként néhány hónapja az SNFM-t és az FNSEA-t már felkérték a 

vidéken bérletként igénybevett lakóházak bérleti rendszerének lehetséges 
reformjára. Ám egy érdekvédelmi megmozdulás után a bérleti díj keretét végül 
is megtartották, és egy alkalmazási szakszöveg van előkészítés alatt. A haszon-
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bérlőknek és a részes-bérlőknek, e lakóházak bérbevételénél szükségszerűen 
figyelembe kell venni azokat a korlátozásokat, amelyek az üzemi épületektől 
való távolsággal függenek össze. E rendelkezés egy az FNSEA Vidéki 
Birtokosok Országos Szekciójával (SNPR) közösen végzett munka lesz. 

 
Végül, a másik téma meg van osztva a földbérlők és birtokosok között, ez 

a szervezett vita témája: a paritásos bíróságok és a konzultatív bizottságok 
megválasztása. E fórumok tagjainak és ülnökeinek mandátuma i2008.-ban 
lejárnak. 2007. tehát e választási események szervezésének éve lesz, mely 
választáson a szavazatokat postán fogják elküldeni. De itt még számos kérdés 
merül fel. 

Bertrand Saget például emlékeztette a Mezőgazdasági Minisztérium 
képviselőjét arra, hogy „a paritásos bíróságok ülnökeinek 1991. óta rögzített 
költségtérítése (7 euró szerk.) nevetséges és botrányos”.  Az SNFM attól fél, hogy 
az elismerés hiánya végül is a legjobb szándékúaknak is kedvét szegi. 
 
Forrás:  Actuagri, N° 1740; 2007. január 26.   5.oldal. (Cs.A.) 
 
 
A Haszon-bérlők és Részes-bérlők Országos Szekciójának (SNFM) 
határozatai 
 

Az SNFM kongresszusa Mans-ban gyűlt össze 2007. január 17.–18.-án, 
melynek eredményeként:  

- kéri a földhaszonbérleti közbiztonsági rendszer újbóli megerősítését; 
- elveti a haszonbérleti rendszernek és a strukturális politikának 

kormányrendelet útján történő bármiféle módosítását; 
- azt állítja, hogy a haszonbérletnek kell lennie a föld egyetlen művelési 

formájának, a saját kezelésben történő hasznosítással; 
- megerősíti, hogy a haszonbérleti státusz biztosítja a terület kezelését, 

hasznosítását és a környezeti egyensúlyt; 
- az a véleménye, hogy a haszonbérleti státusz kedvez az új gazdaságok 

alapításának, véglegesítésének és tovább-adásának; 
- azt állítja, hogy a szakértelem és a szakmai tapasztalat elengedhetetlen 

tulajdonságok a gazdaságban letelepedők esetében; 
- azt követeli, hogy a haszonbérleti szerződés keretében bérelt lakóházak 

sajátosságaikat őrizzék meg; 
- követeli az állandóra bejegyzett, valamint a 25 éves nem megújítható 

bérlet eltörlését; 
- az a véleménye, hogy a haszonbérleti státusznak garantálnia kell a bérlő 

vállalkozási szabadságát, 



 6

-  állítja, hogy a vidéki bérleményekkel foglalkozó paritásos törvényszék 
helyettesíthetetlen és nélkülözhetetlen a bérbeadó és a bérlő jogvitája 
esetén, és igazságos térítést követel az ülnökök számára,  

- követeli a paritásos megyei konzultatív bizottságok pótolhatatlan és 
nélkülözhetetlen szerepének fenntartását és megerősítését,  

- Nehezményezi a struktúrák ellenőrzésének fokozatos felszámolását, és 
követeli a voluntarista politika fenntartását, amely egyben valódi 
területrendezési eszköz is; 

- követeli azt, hogy a földbérlőknek legyen képviseletük döntő hatósági 
ügyekben; 

- követeli, hogy a földbirtokot ismerjék el, mint a gazdálkodók 
mindegyikére alkalmazott egyetemes alapfogalmat – kivéve azokat, akik 
azzal a lehetőséget szeretnék élni, hogy ez alól mentesüljenek; 

- követeli, hogy a föld-örökséget és a mezőgazdasági üzemet ténylegesen 
válasszák szét. 

 
Forrás:  Actuagri, N° 1740; 2007. január 26.   6. oldal. (K.I.) 
 

Fordításában, szerkesztésében, kiadásában közreműködtek 

A VE Tanácsadó Továbbképző és Távoktatási Intézet, Keszthely Deák F. u. 57. megbízásából: 
a VE Georgikon Mezőgazdaságtudományi Kar oktatói és hallgatói:

Döme Tünde (D.T.), Kurucz Ildikó (K.I.),  Kiss Nikoletta (K.N.) és Vad Mónika (V.M.), hallgatók 
Szaszkóné Dr.Decsi Kincső (Sz.-né Dr.D.K.) agrármérnök,  
Csepinszky András szakfordító,  

Szerkesztette: Kurucz Ildikó (K.I.) 
A fordítást ellenőrizte: Dr. Csepinszky Béla  (Cs.B)  
Olvasó szerkesztő: Dr Szabó Imre (Sz.I.) 
Informatikai és műszaki szerkesztő: Hudop Gyula 
Felelős főszerkesztők: Dr. Kárpáti László,  Dr. Csepinszky Béla 

Telefon            06-83/ 314-334,     06-30/ 496-23-35 
E-mail:      euronews@kaa.hu       h5535cse@ella.hu 

Internetes elérhetőség: http://tudashaz.georgikon.hu
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